



ဟီၣ်ကဝီၤတၢ်ဟ်ဖျါအဖုၣ်

လါမးရှး ၄ သီ, ၂၀၂၂ နံၣ် / KHRG လံာ်ကတြူၢ်နီၣ်ဂံၢ် -22-6-D1

ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရၣ် ဟီၣ်ကဝီၤတၢ်ဟ်ဖျါအဖုၣ်: တၢ်ဒုးကဲထီၣ်သးကွၢ်ကွၢ်လၢ ဘံလုကီၢ်ဆၣ် ပူၤအယီၤ ဒုးအိၣ်ထီၣ် ပုၤယုၤအိၣ်ကမ့ၢ် ၂,၀၀၀ ဂၤဘျဲၣ် ဒီး တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးဒီး တၢ်စုလီၢ် ခိၣ်ခိၣ်ဟးဂ့ၢ်ဟးဂီၤတဖၣ် (လါဒဲးစ့ဘၢၣ် ၂၁သီ, ၂၀၂၁နံၣ်တုၤ လါယနူၤအါရံၤ ၁၁သီ ၂၀၂၂နံၣ်)

ဟီၣ်ကဝီၤတၢ်ဟ်ဖျါဖုၣ်တဘျဲၣ်အံၤ ဟ်ဖျါဝဲ တၢ်ကဲထီၣ်အသးဖဲ ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရၣ်ပူၤ ဖဲ လါဒဲးစ့ဘၢၣ် ၂၁သီ, ၂၀၂၁နံၣ် တုၤ လါယနူၤအါရံၤ ၁၁သီ, ၂၀၂၂နံၣ် န့ၣ်လီၤ. ထံကီၢ်တၢ်ပၤတၢ်ပြးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) ဆုၤထီၣ်အသးဖဲ ၆၀ ဂၤယုၤယုၤဆူ ဟ--- သဝီ ဒီးတၢ်ဒုးကဲထီၣ်သးလၢ ကညီဒီကလုာ်တၢ်ထူၣ်ဖျဲးသုးမုၢ်ဒိၣ် (KNLA) ဒီး SAC အပူၤမၤသကိးတၢ် သုးခိးကီၢ်ဆၢ (BGF) အဘၢၣ်စၢၤ ဖဲ ဟ--- ဒီး အ--- သဝီတဖၣ်အိၣ်ဖဲ ဘံလုကီၢ်ဆၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤ သဝီဖဲ ၂,၀၀၀ ဂၤဘျဲၣ်လၢ သဝီယံၤဖျါၣ်လၢ ဘံလုကီၢ်ဆၣ်အပူၤ ဘၣ်ယုၤအိၣ်ကမ့ၢ်, ကိုယိးဖျါၣ် ဘၣ်တၢ်ပတုၢ်ကွံာ်အီၤ, သဝီဖဲဘၣ်ဒိတဂၤ, ဟံၣ်ယီဒီး တၢ်ထူၣ်တၢ်ဘိတဖၣ်ဘၣ်ဟးဂီၤ ဒီးထိးသံတဒုန့ၣ်လီၤ. သဝီဖဲလၢဘၣ်ယုၤအိၣ်ကမ့ၢ်တဖၣ် ဘၣ်သန့ထီၣ်သးလၢ သဝီဖဲအဂၤအတၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤဘၣ်ဃး တၢ်အိၣ်တၢ်အီၤ ဒီးတၢ်အိၣ်ဆိးလီၢ်န့ၣ်လီၤ.¹

တၢ်ကတိၤလၢညါ

ဖဲ လါဒဲးစ့ဘၢၣ် ၁၇သီ, ၂၀၂၁နံၣ်န့ၣ် လီၢ်ကဝီၤကညီဒီကလုာ်တၢ်ထူၣ်ဖျဲးသုးမုၢ်ဒိၣ် (KNLA) သုးတဖၣ် လဲထီၣ်ဒုးဟံးန့ၣ်သုးခိးကီၢ်ဆၢ (BGF) ယိၤကျါသုးကလၢလၢ အအိၣ်သ့ၣ်လီၤသးလၢ ဘံလုကီၢ်ဆၣ် အဆၢက တီၢ် ဟ--- ဒီး အ--- သဝီဖဲတဖၣ် စးထီၣ်ယုၤထီၣ်ကွံာ်လၢ သဝီပူၤလံာ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါဒဲးစ့ဘၢၣ် ၂၁သီ, ၂၀၂၁နံၣ်န့ၣ် သုးဖိကအိၣ် ၆၀ဂၤ ယုၤယုၤလၢ ပယီၤသုးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) သုးတြိၤနီၣ်ဂံၢ် (၂၂), ခိၣ်ချုးသုးရၣ် နီၣ်ဂံၢ် (၁၀၄) ဒီး BGF သုးတဖၣ် ဟဲဆူ ဟ--- သဝီဖဲ အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဆိလီၤသးလၢ ဟ--- သီခါဖျိၣ်ညါန့ၣ်အသိး တုၤလီၤလၢ

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါလၢ လံာ်ဟ်ဖျါတဘျဲၣ်အံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အီၤဖဲ လါယနူၤအါရံၤ ၂၀၂၂ နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုၤ ဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤလၢ လီၢ်ကဝီၤပုၤမၤသကိးတၢ်တဂၤ ဖဲဒုသထူၣ်ကီၢ်ရၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤ လၢကညီဂ်ဝီခွဲးယာ် ကရူာ် KHRG လၢကမၤနီၣ် မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖဲခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ် ဖဲလီၢ်ကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ် တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤ လၢအဝဲခီၢ်ကစၢ် တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါလၢ တၢ်ကွဲးရဲပုၤအထီၣ်အီၤ ဖဲပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ် တၢ်ကျါန့ၣ်လီၤ.

လိယနူအါရုံ ၈၀၀၊ ၂၀၂၂ နှစ်အတွက် လဲလှယ်သုံးဆူ အ--- သတိဦး
 လဲအိတ်ဆီလီသးလါ အ--- သတိဖိတဖန်အဟံတံ တုလီလါ လိယနူအါရုံ ၁၁၀၀၊ ၂၀၂၂ နှစ်အတွက်
 အဆာကတီ လီကဝီ KNLA သုးတဖန် ဒုးဆါ SAC ဒီး BGF သုးတဖန်ကိးနံဒဲးယုယုနုနုလီ။ ဖဲတင်ဒုးကဲထီဝ်
 အဆာကတီ BGF ဒီး SAC သုးတဖန် ခးလီကျိဖးဒိတ်ချုံလါ သတိပူဒီး တင်ဒုးစွဲကိးကဲထီဝ်တလီလီလါ သတိ
 ပူနုနုလီ။ လါတင်နုနုအယိ ဟ--- သတိဖိတဖန်ဒိတဂါ၊ ဒီးပုသတိဖိတဖန်အဟံတံဒီး တင်ထုတ်တင်ဘိတဖန်လါ
 အအိတ်ဖဲ ဟ---- သတိဦး အ--- သတိတဖန်ဟးဂါဒီး သတိဖိအဆုတ်ဖိကိးဖိတဖန်စွဲကိး သံဝဲနုနုလီ။

သတိဖိတဂါဘတ်ဒိ ဒီဖျိ SAC ခးလီကျိဖးဒိတ်ချုံ ဖဲယိကျိကရူဂ်၊ ဘံလုကီဆုတ်၊ ဒုသထုတ်ကီရုပူ

ဖဲလိယနူအါရုံ ၅၀၀၊ ၂၀၂၂ နှစ်အတွက် သတိဖိ ၂,၀၀၀ ဂါဘျဲ လါအအိတ်သတိယဲဖျိလါအမုတ် ဟ---, ၀---, အ---
 , ဘ--- ဒီး ရ--- သတိတဖန်ယုထီဝ်ဆူသတိအဂုအဂါ ဒီး ဆူဘံလုဝု မုလါတင်ဒုးကဲထီဝ်သးအါထီဝ်ဝဲ
 တလီလီအယိနုနုလီ။ ဖဲလိယနူအါရုံ ၆၀၀၊ ၂၀၂၂ နှစ် ဟါဒီ ၅၅၀ မံးနံးနုနု တင်ဒုးကဲထီဝ်သးလါ KNLA ဒီး
 SAC, BGF ဟံဖိတ်သုးတဖန်အဘတ်စါအခါ SAC ခးလီကျိဖးဒိတ်ချုံလါ ဟ--- သတိပူနုနုလီ။ ဒီဖျိလါကျိဖးဒိတ်
 ချုံလီတင်ပိဖးထီဝ်အယိ ဟ--- သတိဖိတဂါလါအမုတ် စီယ--- အစုစုဘတ်ဒိဒီး အဟါဖါဆါလတ်ဘတ်ဒိ တဆံး
 တကွဲဒီး အဆုတ်ဒါခိတ်ကပိကပါစွဲကိးဘတ်ဒိဝဲနုနုလီ။ တင်ကဲထီဝ်သးဝံအလီခံ ဖဲ ဟါဒီ ၆၅၀ မံးနံးအဆါ
 ကတီ သတိဖိတဖန်လဲဆုတ်အါလါ လီကဝီပုတဝါတင်ဆါဟံတံအိတ်ဖဲ ဖုးဂါလါတင်ကူစါယါဘျဲသး အဂီနုနု
 လီ။



တင်ဂါတဘုတ်အံ၊ ဘတ်တင်ဒိနုနုအါဖဲ လိယနူအါရုံ ၇၀၀၊
 ၂၀၂၂ နှစ် ဖဲဘံလုကီဆုတ်၊ ဒုသထုတ်ကီရုပူနုနုလီ။ တင်ဂါတ
 ဘုတ်အံ၊ ပတ်ဖျိထီဝ်ဝဲ သတိဖိ စီယ--- လါအဘတ်ဒိတဂါ ထီဝ်
 တင်ဆါဟံတံလါ လီကဝီပုတဝါတင်ဆါဟံတံနုနုလီ။ (တင်ဂါ-
 သတိဖိ)

တင်ဒုးထီရီ၊ တင်ယုအိတ်ကမုတ်၊ ဒီး စုလီခိတ်ခိတ်တင်ဟးဂူဟးဂါ

ဖဲလိယနူအါရုံ ၈၀၀၊ ၂၀၂၂ နှစ်အတွက် တင်ဒုးကဲထီဝ်လါ ဟ--- သတိနုနုလီ။ ဖဲဟါဒီ ၈၀၀ တင်ဒုးကဲထီဝ်အဆါက
 တီ SAC သုးတဖန် ခးလီကျိဖးဒိတ်ချုံဆူ ဟ--- သတိပူဒီး သတိဖိတဂါအဟံတံဟးဂါဝဲနုနုလီ။ ဖဲလိယနူအါရုံ
 ၈၀၀၊ ၂၀၂၂ နှစ် တင်ကဲထီဝ်သးအဆါကတီ သတိဖိအတင်ဘတ်ဒိဘတ်ထံး တအိတ်နီတဂါဘတ်မုတ်လါ သတိဖိခဲလါ
 ယုကွဲဆူတင်လီအဂါဝံလဲအယိနုနုလီ။



တၢ်ဂီၤတဘျီအံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိၣ်အီၤဖဲ လၢယနူၤအါရံၤ ဣၤသီ၊ ၂၀၂၂နံၣ် ဖဲဟ---သဝီ၊ ယၢ်ကျိၤကရူၢ်၊ ဘံလုၤကီၢ်ဆၣ်၊ ဒုသထူၣ် ကီၢ်ရံၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤတဘျီအံၤ ပၢ်ဖျါထီၣ်ဝဲ သဝီဖိတဂၤ အဟံၣ်ခိၣ်ဒုး ဒီးအပဲၤတြီၤအဟးဂီၤ ခီဖျိ SAC ခးလီၤကျိၤဖးဒိၣ်ချီၤ အယိန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ-KHRG)

ဖဲလၢယနူၤအါရံၤ ဣၤသီ၊ ၂၀၂၂ နံၣ် ဂီၤခိအဆၢကတီၢ် SAC ဒီး BGF သုးတဖၣ် အိၣ်လၢ အ--- သဝီဒီး လဲၤဆူ ဟ--- သီခါဖျၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ် ဘၣ်သဂၢၢ်ဒီး KNLA သုးမုၢ်ဒိၣ်ဖဲ အ--- သဝီဒီး တၢ်ဒုးကဲ ထီၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်အဘျီ ၈၁၁န့ၣ်လီၤ. ဖဲ လၢယနူၤအါရံၤ ၁၀သီ၊ ၂၀၂၂နံၣ်န့ၣ် တၢ်ဒုးကဲထီၣ်သးလၢ အ--- သဝီပူၤခံၣ်ဒီး ဖဲ လၢယနူၤအါရံၤ ၁၁သီ၊ ၂၀၂၂နံၣ်န့ၣ် တၢ်ဒုးကဲထီၣ်သးတဘျီန့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီၣ်သးအဆၢကတီၢ် သဝီဖိတအိၣ်လၢသဝီပူၤ နီတဂၤဘၣ်အယိ သဝီဖိအတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးတအိၣ်ဘၣ်. သနၢ်က့ ဟံၣ်ဟးဂီၤတဖျါၣ်, ထိးသံတဒုဒီး တၢ်ထူၣ် တၢ်ဘိၣ်အမ့ၢ် ဃီထူၣ်ဒီး ကိစံထူၣ်တဖၣ်ဟးဂီၤဝဲန့ၣ်လီၤ. SAC ဒီး BGF သုးတဖၣ်န့ၣ်လီၤဆီလီၤသးလၢ အ--- သဝီဖိဟံၣ်တဖၣ် စးထီၣ် လၢယနူၤအါရံၤ ဣၤသီ၊ ၂၀၂၂နံၣ် တုၤ လၢယနူၤအါရံၤ ၁၁သီ၊ ၂၀၂၂နံၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကိုးဃိးဖျါၣ် ဘၣ်တၢ်ပၢ်ပတုၣ်ကွၢ်အီၤဒီး ကိုးဃိးသရၣ်ခဲလၢ် ဃုၢ်အိၣ်လၢတၢ်လီၢ်အဂၤန့ၣ်လီၤ. ကိုးဃိတဖၣ်မၤလိ တၢ်တသ့လၢၤဘၣ်. ခဲအံၤ **ကညီပိၣ်မုၢ်ကရၢ** (KWO) ပုၤမၤတၢ်ဖိလၢဘံလုၤကီၢ်ဆၣ် တဖၣ် ကွၢ်ထွဲဝဲဒၣ်ဟံၣ်ဒွဲကိုးဃိ တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိတဂၤ ပၢ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ အခဲအံၤဘံလုၤကီၢ်ဆၣ်အပူၤ ပုၤဃုၢ်အိၣ်ကမ့ၢ် (IDPs) အနီၣ်ဂံၢ် ကအိၣ် ၂,၀၀၀ ဘျီၣ်လံ (ဒီးသန့ထီၣ်သး ဟံၣ်ဒုၣ်လၢသဝီယဲၢ်ဖျါၣ်လၢအဘၣ်ဃုၢ်) န့ၣ်လီၤ. ပုၤဃုၢ်အိၣ်ကမ့ၢ်တဖၣ် ဘၣ်ဒီး သန့အသးလၢသဝီဖိအဂၤတဖၣ်အအိၣ် လၢတၢ်လိၣ်ဘၣ်ဒိအမ့ၢ် တၢ်အိၣ်တၢ်ဆိး, တၢ်အိၣ်တၢ်အိးဒီး အဂၤတဖၣ် အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢပုၤဃုၢ်အိၣ်ကမ့ၢ်တဖၣ်အဂီၢ် တၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဘံၣ်တၢ်ဘၢ မ့ၢ်တၢ်အရ့ဒိၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်လိၣ်ဘၣ်ဝဲန့ၣ် လီၤ.



တၢ်ဂီၤတဖၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိၣ်အံၤဖဲ လၢယၤနူၤအါရံၤ ၈သီ, ၂၀၂၂ နံၣ် ဖဲဟ-- သဝီ, ယံၤကျိၤကရူၢ်, ဘံၤလုၤကီၢ်ဆၣ်, ဒူၤသထူၤကီၢ်ရံၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤခံၣ်ဘၣ်အံၤပၢ်ဖျါထီၣ်ဝဲ သဝီဖိတဖၣ်ဃုာ်ထီၣ်ကွံာ်လၢအဟံၣ်အယီၤဒီးလဲၤဆူတၢ်လီၢ်အဂၤ မ့ၢ်လၢတၢ်ဒုးတၢ်ယၤဒီးတၢ်ခးတပျုၤ တပျီၤ ကျိၣ်ပျာ်သ့ၣ်အယီၤန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

ကညီၣ်ဂီၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရၢၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖျၢၣ်ကိာ်

ကညီၣ်ဂီၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရၢၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အံၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢၢ် သဘူၤတဖၣ် လၢအာ်လီၤမၤတၢ်လၢကမၤဂ့ၤထီၣ်ပုၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ် ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒူၤသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤပၤတၢ်မၤဘၣ်ဒိ ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၤလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကဟ် ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤကဃျၢၢ်တဖၣ် အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီၣ် ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဟ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နယုထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ၣ်ဖဲန့ၣ်လီၤ.

Doo Tha Htoo (Thaton) District

